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In de roos is ook van toepassing op een van de vele artike-
len in deze uitgave: boogschutter Martijn Schiphorst werd 
onlangs Nederlands kampioen in zijn leeftijdsklasse, een 
boeiend artikel van Sjaak Oudshoorn. Linda Vaandering 
neemt je in een gezellig artikel mee naar de zadenbiblio-
theek. Over de talloze trouwlocaties in onze gemeente 
vertelt Monique van de Sande aan de hand van gesprekken 
met enkele trouwlustige echtparen. Erik Bevaart duikt weer 
in een stukje historie en Elise Mooijman heeft een uiteenlo-
pende reeks uitgaanstips voor je. Jessica Davilar heeft een 
uitgebreid gesprek met de eerste kinderburgemeester Lotte 
Breur. En wat dacht je van de Pijnacker-Nootdorp kleurplaat 
voor kinderen én volwassenen in het midden van dit num-
mer getekend door Margot Labordus-Kerklaan!

Dit was maar een tipje van de sluier. Er is natuurlijk nog veel 
meer boeiends. Wat doen de ijsclubs als het niet vriest? Wat 
zijn onze grote evenementen? Hoe is het met het onderwijs 
in Pijnacker-Nootdorp? Wat is precies Automaatje? Hoe 
zit het met de monumentenborden? Wat gebeurt er in en 
om de verkeerstoren aan de rand van Nootdorp nabij het 
voormalige vliegveld Ypenburg? Wie of wat is Abyss? Hoe 
helpen we vogels de winter door?

Wil je het allemaal weten? Lekker lezen dan deze jubileum-
uitgave van ons magazine. Laat gerust eens weten wat je 
van Natuurlijk Pijnacker-Nootdorp vindt via onze site. Alle 
tips, voorstellen en ideeën zijn welkom. We wensen je heel 
veel leesplezier.

Namens alle medewerkers Olga Toet en Ron Labordus 
(eindredactie) 

Wij hopen dat onze lezers van het magazine 

Natuurlijk Pijnacker-Nootdorp deze uitgave 

weer een schot in de roos vinden. Weet je dat 

het alweer de tiende uitgave is! Alle mede-

werkers zijn er trots op dat we alle uitgaven 

hebben mogen maken en op de nieuwste 

uitgave zijn we zoals altijd extra trots. Trots is 

essentieel. We zijn immers met ons allen trots 

op onze gemeente waar we wonen, leven,  

recreëren en werken. Die trots mag afstralen 

op lezers van binnen en ook buiten onze  

gemeente. Zij zullen graag naar Pijnacker- 

Nootdorp willen komen.

Voorwoord
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“ Stem op mij,  
ik maak je blij”

Met de uitsmijter: “Stem op mij, ik 
maak je blij”, pakte Lotte iedereen in 
aan het eind van haar presentatie afge-
lopen november. Aan het begin van dit 
schooljaar ontvingen alle basisscholen 
in Pijnacker-Nootdorp namelijk een 
uitnodiging voor leerlingen uit groep 
7 om mee te doen aan de verkiezing 
voor kinderburgemeester. Elke school 
mocht één kandidaat afvaardigen. Bur-
gemeester Björn Lugthart: ”We vinden 
het heel erg belangrijk dat kinderen 
mogen meedenken en meedoen in 
onze gemeente.” Lotte: “Ik had met 
iemand anders mijn vinger opgestoken 
want wij wilden meedoen. In de klas 
heb ik een presentatie gehouden en 
toen ben ik gekozen. Omdat ik wilde 

zelf maar alleen op elkaar mochten 
stemmen. Nadat de stemmen geteld 
waren, stelde de kiescommissie van 
gemeenteraadsleden de winnaar vast: 
Lotte! Achteraf bekent ze: “Ik was erg 
zenuwachtig toen ik mijn presentatie 
moest houden. Thuis had ik vaak ge-
oefend, maar toch was het spannend. 
Gelukkig waren mijn ouders en mijn 
zusje er plus een vriendinnetje, dat 
hielp. Mijn broer was nog op school.” 
Burgemeester Björn Lugthart reageert 
verbaasd: “Ik merkte er niets van. Je 
deed het heel erg goed.” Haar opa’s 
en oma’s die via de livestream vanuit 
Winterswijk en Brazilië meekeken, 
stuurden Lotte meteen felicitaties. Ook 
moeder Maartje Maarleveld, vader Paul 
Breur, broer Max (14) en zus Roos (7) 
zijn apetrots: “We vinden het erg leuk 
dat ze heeft gewonnen.”

Installatie
Tijdens een officiële gemeenteraads-
vergadering kreeg Lotte een speciaal 
ontworpen kinderversie van de 
ambtsketen omgehangen. Er staan 
allerlei dingen uit onze gemeente op: 
koeien, kassen, groente, een speeltuin 
en natuurlijk het gemeentewapen.  

Interview met de ‘grote’ en de ‘kleine’ burgemeester

De fonkelnieuwe ambtsketen in miniformaat lag te schitteren in het doosje. Om 

welke nek zou hij komen te hangen? Het werd die van Lotte Breur (10) uit Oude 

Leede, leerling van basisschool de Meander in Delfgauw. Zij werd afgelopen 

november tijdens een feestelijke bijeenkomst gekozen tot eerste kinderburge-

meester van Pijnacker-Nootdorp. En daarmee is Lotte de vertegenwoordiging 

van alle kinderen binnen onze gemeentegrenzen. Hoe heeft ze dit bijzondere 

moment beleefd?
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TEKST: JESSICA DAVILAR  BEELD: REMY VAN KESTEREN EN JESSICA DAVILAR

Er werd officieel gestemd met echte stembriefjes.

weten wat andere kinderen belangrijk 
vinden had ik een ideeënbus gemaakt, 
maar een mailadres voor alle kinderen 
in Pijnacker-Nootdorp leek me toch 
handiger. Ik wil graag samenwerken, 
de burgemeester heeft tenslotte ook 
wethouders die hem helpen.”

Verkiezing
Samen met tien andere kandidaten 
hield Lotte tijdens de tweede ronde 
nog een presentatie. Ditmaal in de 
raadszaal van het gemeentehuis vol 
familie en raadsleden waarin ze ver-
telde wat zij zou doen als ze kinder-
burgemeester zou zijn. Daarna volgde 
een spannende officiële stemronde 
waarbij de kandidaten niet op zich-



Wil je de kinderburgemeester een idee meegeven of iets anders aan haar 
melden? Mail dan naar kinderburgemeester@pijnacker-nootdorp.nl.
Volg alle avonturen van Lotte via: 
f. www.facebook.com/kinderburgemeester.pijnacker.nootdorp
i. @kinderburgemeester_pn 

“ Meer doen  
voor kinderen”

“ Stem op mij,  
ik maak je blij”

Na het ondertekenen van het manifest 
van het Nederlands Genootschap van 
Kinderburgemeesters hield ze haar 
eerste speech waarin ze de andere kan-
didaten bedankte die op haar hadden 
gestemd. Een lange rij gemeenteraads-
leden stond klaar om haar te felicite-
ren, met cadeautjes natuurlijk. “De fles 
met chocolaatjes die ik heb gekregen 
heb ik de volgende dag op school in de 
klas uitgedeeld. We hebben toen ook 
de livestream teruggekeken.” 

Ideeën
Lotte heeft ideeën genoeg: “Ik wil 
graag meer lantaarnpalen en verlichte 

fietspaden, want het is heel donker 
in het bos vlak bij ons huis. En ik wil 
kinderen helpen die een beperking 
hebben, bijvoorbeeld met speciale 
hulpjuffen op sportclubs die weten hoe 
ze met hen moeten omgaan. Ook wil 
ik meer speeltuinen voor oudere kin-
deren en aandacht voor vluchtelingen 
zodat ze kunnen sporten en muziek 
maken.”

Succes
Tijdens de Sinterklaasintocht in Noot-
dorp, Pijnacker en Delfgauw mocht 
Lotte naast de burgemeester op het 
podium staan. Ook bij Koningsdag en 
de Dodenherdenking is ze erbij. “We 
zijn al een paar keer met elkaar op pad 
geweest en ik vind het knap hoe je het 
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Alle kandidaten hadden goede ideeën. 

Natuurlijk kreeg Lotte ook een echte ambtsketen.
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doet”, zegt de burgemeester. “Je doet 
alles uit je hoofd. Veel mensen komen 
speciaal voor jou, weet je dat? We kre-
gen direct vragen van mensen die jou 
graag willen spreken om te horen wat 
kinderen belangrijk vinden. Het is een 
enorm succes”, zegt de burgemeester. 
“Ik heb soms kriebels in mijn buik maar 
praat wel gewoon door,” geeft Lotte 
toe, “want ik vind het heel speciaal om 
bij die momenten te zijn.” 

Zelfstandig
Pijnacker-Nootdorp heeft met Lotte 
een zelfstandige kinderburgemeester. 
“Alle mails gaan inmiddels rechtstreeks 
naar Lotte met een kopie aan haar 
moeder. Ze wil het graag allemaal zelf 
regelen”, vertelt de burgemeester. “In 
overleg met Lotte gaan we kijken wat 
ze leuk vindt en wat lukt naast school, 
hockey en dansen. Het moet wel be-
hapbaar blijven en het is belangrijk dat 
ze haar grenzen aangeeft.” Over het 
werk dat de burgemeester doet, zegt 
Lotte: “Hetzelfde als de minister-presi-
dent maar dan in de gemeente.” Bur-
gemeester Björn Lugthart heeft zin in 
de samenwerking met Lotte. “Samen 
is leuker dan alleen”, lacht hij.
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In 2011 werd in Nootdorp een spraakmakend beeld geplaatst op de  
middenberm aan de Laan van Nootdorp tussen de Veenweg en de wijk  
Ypenburg: ‘De Slangendrager’. Het beeld is een soort grenspaal tussen 
Nootdorp en Den Haag. De commentaren van voorbijgangers zijn niet mis. 
‘Het zakt weg in de grond’, zeggen de meeste mensen. 

Een gezin met twee kinderen loopt op 
de zonnige zondag als ondergeteken-
de bijgaande foto’s maakt langs en we 
raken aan de praat. De kinderen ne-
men geen blad voor de mond als ik ze 
vraag naar hun mening: “Hij zakt weg. 
Hij heeft vier blote billen, aan allebei 
de kanten van zijn lichaam twee! Ik kan 
de tekst niet lezen: het is buitenlands. 
Wat voor enge dingen heeft hij in zijn 
hand? Wel mooi dat blauw tegen de 
blauwe hemel. En die slangen, of wat 
het ook zijn, schitteren in de zon. Zijn 
ze echt van goud?” Reden genoeg 
voor een uitleg, want veel meer 
voorbijgangers verbazen zich over het 
Nootdorpse kunstwerk. De meningen 
variëren in waardering: van nul tot en 
met een tien. “Het zal wel kunst zijn!” 
is de algemene mening. 

Landbouwdorp
De maker is kunstenaar / ontwerper 
Marcel Smink, die gespecialiseerd is in 
omgevingskunst. Van zijn kunst in de 
openbare ruimte is het ‘blauwe hart’ 
in het centrum van Delft een van de 
bekendste werken. Het beeld in Noot-
dorp is zes meter hoog en is gemaakt 
van beton, brons en bladgoud. De La-
tijnse tekst op het beeld is vrijvertaald: 
‘Slangenmens. Hier wonen landbou-
wers’: landbouwdorp dus, met andere 
woorden: Nootdorp. De Romeinse 
letters MMXI staan uiteraard voor het 
jaartal 2011. De kleur en de slangen 

zijn gebaseerd op het oorspronkelijke 
gemeentewapen van Nootdorp voor 
de fusie met Pijnacker. Het beeld heeft 
bewust twee ‘achterkanten’ en geen 
voorkant ‘om het verkeer niet af te 
leiden’. 

Verrezen?
Dat het beeld schuin weggezakt staat 
symboliseert het wegzakken in de 
drassige veenbodem van Nootdorp. 
Alhoewel de Nootdorpers liever 
refereren aan het tegengestelde, 
namelijk aan het Nootdorpse volkslied 
‘Verrezen uit het veen’.  De plek van 
het blauwe beeld is bewust gekozen: 
bijna op de grens van Nootdorp en Den 
Haag als verwijzing naar grenspalen 
zoals de Romeinen die in onze streken 
plaatsten. Al met al een spraakmakend 
beeld. Dat is toch ook de functie van 
kunst: het moet je emotioneren; je 
moet er over kunnen praten; het moet 
je iets doen. En daar is Marcel Smink in 
geslaagd. 

TEKST EN BEELD: RON LABORDUS 

Wat betekent Anguifer vici agrarii?

Blauw beeld symboliseert  
dorp van landbouwers

“ Verrezen uit het  
veen of weggezakt   
in het veen!?”

Op het moment dat dit magazine bi j de drukker  

werd aangeboden, is het iconische blauw
e beeld 

weggehaald. Of en wanneer het beeld weer  
terugkomt, is nog onduideli jk.



Via het linkje onderaan deze pagina is het leuke filmpje te zien dat TV West  

in samenwerking met onze gemeente heeft gemaakt. Opnieuw fietst  

presentator-acteur Bas Muijs door Pijnacker-Nootdorp. 

 “Alsof ik door het Central  
Park van Zuid-Holland fiets!”

Bas Muijs op de fiets door Pijnacker-Nootdorp

TEKST: RON LABORDUS   BEELD: TV WEST 

De acteur die we onder andere kennen van zijn spel in de  
televisieserie ‘Goede tijden, slechte tijden’ is onder de indruk 
van het groene karakter. In deze aflevering gaat hij na een 
gesprek met wethouder Hanneke van de Gevel vooral  
op zoek naar bijzondere aspecten van ‘aandacht en zorg  
voor de mens’ in de gemeente.

Groene long 
“Ik fiets hier nu al een kwartier en rijd nog steeds in het 
groen. Lijkt wel het Central Park. Pijnacker-Nootdorp ligt 
immers als groene long centraal tussen omringende grote(re) 
steden. Logisch dat Tour de France winnaars Jan Janssen en 
Demi Vollering hier veel hebben getraind”, constateert Bas 
Muijs. Al fietsend brengt hij een bezoek aan de zorgboerderij-
en Hoeve Biesland en BuitenGewoon en zorgkwekerij Bloei. 
Bij Bloei gaat hij tot grote hilariteit van de aldaar werkende 
cliënten de uitdaging aan om net zo snel als de meisjes een 
plantenbakje in elkaar te zetten: hij mislukt volkomen. Het 
levert vermakelijke scenes op.

Schaapskudde
Leuk is het om Bas te zien in gesprek met boswachter Milou 
van Staatsbosbeheer, bij het slootje springen tijdens de Bies-
landdagen en aan de wandel met de wandelgroep van stap-
coach Beatrix Tas. Hij ontmoet in het groen ook schaapsherder 
Milou met haar kudde en probeert samen met haar de kudde 
op te drijven. Milou laat weten: “Al meer dan tien jaar maakt 
Pijnacker-Nootdorp gebruik van de schaapskudde voor het 
begrazen van bermen en stukken grond. Een zeer duurzame 
en natuurvriendelijke wijze van onderhoud. Daar verdient de 
gemeente alle hulde voor.” Als ook de laatste schapen over de 
dam zijn, stapt Bas weer op zijn fiets en concludeert dat het 
om allerlei redenen ‘heerlijk’ is in Pijnacker- Nootdorp.     

Bekijk de uitzending
www.omroepwest.nl/tv/aflevering/
westdoc/170457726

NatuurlijkPN.nl 7NatuurlijkPN.nl 7NatuurlijkPN.nl 7NatuurlijkPN.nl 7



De drukke feestdagen zijn achter de rug, maar de winter duurt volgens 
de meteorologische kalender nog zeker de rest van februari. Juist in deze 
wat donkere periode is een dosis inspiratie voor uitjes niet misplaatst. 
Wil je eropuit met het kroost of ben je alleen en zoek je aansluiting? 
Voor iedereen is er iets te doen in Pijnacker-Nootdorp. 

de Veenweg en heel veel zweefvlieg-
tuigen. If you know, you know zou de 
jeugd zeggen. 

Wandeldorp  
Mocht het zonnetje schijnen of je bent 
een enorme bikkel die niet opkijkt van 
een sneeuwvlokje meer of minder, dan 
kun je in het gehele dorp prachtige 
wandelingen maken. Op komoot.com 

Slecht weer op komst? Dan is het toch 
heerlijk om lekker naar de film te gaan? 
Nootdorp heeft sinds krap een jaar 
een enorme bioscoop. Oké, technisch 
gezien ligt deze op Ypenburg nét 
buiten ‘t dorp. Maar dat telt niet, 
want velen van ons zullen zich een tijd 
herinneren dat dit stukje grond wel bij 
Nootdorp hoorde. Zwemmen in de Put 
van Reef, koeien van boerderijen aan 

vind je ‘De 20 mooiste wandelroutes 
rond Pijnacker-Nootdorp’. En wat 
dacht je van een wandeling getiteld 
‘Op verkenning in Klein-Delfgauw’ van 
RouteYou. Wil je het iets professioneler 
aanpakken of zoek je een groep om 
mee te wandelen? Kijk dan eens op 
stichtingsportiefwandelennootdorp.nl. 
Zowel in Pijnacker als Nootdorp vinden 
trainingen plaats. 

Samen aan tafel  
“Samen eten is een belangrijk element 
in de samenleving,”aldus Parochie 
Christus Koning. Om deze reden 
organiseert de kerkgemeenschap ‘Eten 
& Ontmoeten’. Diaken Vrijburg kookt 
samen met vrijwilligers regelmatig  
een driegangenmaaltijd. Kijk op  
parochiechristuskoning.nl om te zien 

Uitjes in Pijnacker-Nootdorp 

 Activiteiten  
om de winter door 
     te komen    

TEKST: ELISE MOOIJMAN              BEELD: BRENDA VAN LOENEN EN CHRIS REICHARD
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Geitje aaien is altijd leuk! 

 “  In de hele gemeente 
zijn prachtige  
wandelingen te  
maken”
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Uitjes in Pijnacker-Nootdorp 

waar en wanneer in het dorp gekookt 
wordt. Ook op de website van de SWOP 
vind je vele ontmoetingsactiviteiten 
die op verschillende plekken in Pijnac-
ker-Nootdorp worden georganiseerd 
zoals ‘De gemeenschappelijke lunch’.  

Schaatsen uit het vet 
Als het koud is in de winter, laat het 
dan ook écht koud zijn. Zo koud, dat 
de schaatsen uit het vet kunnen. Wist 
je dat elke kern in onze gemeente zijn 
eigen ijsvereniging heeft? Voorwaarts 
in Delfgauw, IJsclub Nootdorp en 
IJsvereniging Pijnacker. Bij enige kans 
op langdurige vorst laten enthousiaste 
vrijwilligers de banen vollopen. Vriest 

het heel hard? Dan is schaatsen op de 
Dobbeplas zelfs een optie. 

Spelen, spelen, spelen 
Dat het nat, koud en donker is, maakt 
het jongste grut niks uit. Zij willen 
spelen, spelen en nog meer spelen. 
Om het voor jou als (groot)ouder ook 
nog aangenaam te maken, zijn binnen-
speeltuinen in het leven geroepen. Het 
tuincentrum in Pijnacker heeft het  

slim aangepakt: een gratis binnen-
speeltuin mét horecagelegenheid.  
Lekker een bakkie doen terwijl je 
(klein)kind zijn energie verbrandt.  
Ook in Delfgauw is een indoor speel-
tuin. Ga je doordeweeks en voor  
11:30 uur? Dan mogen kinderen tot  
en met drie jaar oud voor 5,50 euro 
naar binnen. Je mag vervolgens zo  
lang blijven als je wil. 

Spot het zoontje van onze redacteur in het speeltoestel!

“ Wist je dat elke kern in Pijnacker-Nootdorp 
zijn eigen ijsvereniging heeft?” 



10 NatuurlijkPN.nl

Informatieborden over 
de geschiedenis van 
onze woonomgeving

Hanneke van de Gevel bekijkt de 
eerste proefafdrukken en is meteen 
enthousiast: “Mooi dit resultaat. Wat 
een bijzondere samenwerking met 
beide historische verenigingen. Het 
idee begon toen ik een gesprek had 
met Jan de Bruijn, bewoner van de 
afgeknotte molen op Delfgauw. Het 

verbaasde hem dat er bij die molen 
nog nooit een informatiebordje is 
geplaatst over de geschiedenis van de 
molen. Al snel had ik contact met de 
historische verenigingen die eigenlijk 
ook wel in de gemeente dat soort 
borden misten. Met elkaar kwamen we 
toen tot het idee van de nu geplaatste 

borden. Ik ben buitengewoon blij met 
deze samenwerking. De borden geven 
brede informatie over de locaties 
waar ze staan. Dus bijvoorbeeld niet 
alleen over de molen, maar ook over 
de bijgelegen polder en de functie 
in het dagelijkse leven. Het blijft niet 
alleen beperkt tot feitelijke gegevens 
over een specifieke kerk, maar is eerder 
een bredere beschouwing van de 
oorsprong van die kerk op die speci-
fieke locatie en de rol ervan binnen de 
gemeenschap. Informatie niet enkel 
gericht op het station op zich, maar 
ook op de redenen waarom stations 
op die specifieke plaatsen zijn geves-
tigd en het belang van een station voor 
zowel een dorp als een buurtschap. 
Door moderne QR-codes op borden 

Maar liefst 15 informatieborden verspreid over de kernen Pijnacker, Nootdorp en 

Delfgauw vertellen je binnenkort – als ze geplaatst zijn – over de rijke geschiedenis 

van onze gemeente. De borden zijn tot stand gekomen op initiatief van cultuur-

wethouder Hanneke van de Gevel in nauwe samenwerking met het Historisch 

Genootschap Oud-Pijnacker (HGOP) en Noitdorpsche Historiën (NH).

Aandacht voor onze rijke historie

10 NatuurlijkPN.nl

TEKST: RON LABORDUS   BEELD: PAUL HOUKES EN RON LABORDUS  

Bij de afgeknotte molen in Delfgauw komt ook een bord. Annette Theeuwsen  
en Paul van Winden wijzen de plek aan.

“ Aandacht houden 
voor de rijke  
historie van onze 
gemeente”
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Aandacht voor onze rijke historie
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In de Nootdorpse Dorpsstraat kijken Henk Rolvink (r) en Bert Huijgen waar het bord 
komt te staan.

toe te voegen, wordt er een extra laag 
van informatie beschikbaar gesteld. 
Echt bijzonder.”

Uitdragen kennis
Voorzitter Paul van Winden en Annette 
Theeuwsen van het HGOP sluiten zich 
graag aan bij de woorden van de wet-
houder: “Dit initiatief sluit perfect aan 
bij doelstelling van ons genootschap: 
‘het uitdragen van kennis van de ge-

schiedenis van Pijnacker.’ Het was een 
hele klus om per zorgvuldig gekozen 
locatie de juiste foto’s te vinden en 
tekst op te stellen. Verspreid over 
Pijnacker en Delfgauw staan er negen 
borden op makkelijk bereikbare en 
veilige plekken. Een geweldig initiatief 
van de gemeente dat alle lof verdient. 
De QR-code op het bord verwijst naar 
de geheel nieuwe website die door 
onze webmaster/secretaris Olaf Korpel 
is ingericht. Hier staat heel veel extra 
informatie over de geschiedenis van 
Pijnacker.”

Zichtbare historie
Ook voorzitter Henk Rolvink en Bert 
Huijgen van Noitdorpsche Historiën 

zijn enthousiast over de samenwerking 
met de gemeente en de inzet van de 
wethouder: “Bij ons leefde al lange 
tijd dit idee van ter plekke informatie. 
Bijzonder dat het gecombineerd met 
het idee van wethouder Van de Gevel 
verwezenlijkt is. In Nootdorp hebben 
we vooralsnog zes plekken gekozen 
die van belang zijn. Ons uitgangspunt 
daarbij was dat je van de historie van 
de locatie nog iets kan zien, zoals 
in de Dorpsstraat waar het hart van 
Nootdorp in ruim 100 jaar eigenlijk niet 
is veranderd met de kerk als centrum. 
Ook bij ons word je via de QR-code op 
de borden doorgelinkt naar onze web-
site met daarop heel veel aanvullende 
informatie. Wie weet – als dit initiatief 
succesvol blijkt – in de toekomst nog 
meer vergelijkbare borden! Er zijn 
historisch interessante plekken genoeg 
in Pijnacker-Nootdorp.”

Wethouder Hanneke van de Gevel  
bekijkt de eerste proefdrukken van  
de borden.

Extra informatie  
via de QR-code op  
de borden 

Waar staan de borden? 
Verspreid over de gemeente staan 15 borden. De borden zitten in stevige me-
talen frames en staan niet erg hoog, zodat  de teksten makkelijk te lezen zijn. 
In Pijnacker vind je de borden bij de Dorpskerk, het Oude Dorp, hoek Oost-
laan-Kerkweg, de RK.Kerk, station Centrum, hoek Overgauwseweg – fietspad 
Nieuw Hoefpad en Achter-Catwijk. In Delfgauw bij de Bieslandse molen en de 
S-bocht. In Nootdorp bij Molen Windlust, einde van de Dwarskade, Bartholo-
meuskerk aan de Veenweg, Dorpskerk aan de Dorpsstraat, hoek Dorpsstraat/
Oudeweg/Molenweg/Kerkweg en driesprong Laakweg/Geerweg/Hogeveen-
seweg.



Dat Pijnacker en Nootdorp in de Tweede Wereldoorlog belangrijk waren voor 

het verzet in Amsterdam en Rotterdam is wellicht een wat minder bekend feit, 

maar daardoor niet minder waar. Het Distributiekantoor in Pijnacker heeft 

hierin een grote rol vervuld.

Al vlak voor het uitbreken van de Tweede Wereldoorlog 
was er schaarste aan allerlei levensmiddelen, brandstoffen 
en goederen. Zodoende was veel hiervan alleen te koop via 
bonkaarten. Deze werden verstrekt via distributiekantoren. 
Op 24 juni 1939 werd de Prijsopdrijvings- en Hamsterwet 
aangenomen en werd het Centraal Distributiekantoor (CDK) 
ingesteld. Dit was belast met de distributie van levensmid-
delen in tijden van schaarste en had als neventaak het voor-
komen van prijsopdrijving en hamsteren. Later kwam ook 
o.a. textiel op de bon. Omdat alleen officieel ingeschreven 
burgers aan bonnen konden komen, werd het onderduikers 
moeilijk gemaakt. Daarom heeft het verzet bij regelmaat 
kantoren overvallen.

Regionaal Distributiekantoor
In Pijnacker was een regionaal kantoor dat niet alleen de 
inwoners van Pijnacker voorzag van bonnen, maar ook 
de omliggende dorpen Nootdorp, Berkel en Rodenrijs, 
Bergschenhoek en Bleiswijk. Eerst was dit gevestigd aan 
het Emmapark, nabij de Kerkweg, en later boven in het 
Parochiehuis op de Oostlaan. Aldaar werkten zo’n tien men-
sen, van wie er enkelen gedurende de oorlogsjaren aan het 
verzet zouden deelnemen. 

Overval Amsterdams Bevolkingsregister
Hoofd van het Distributiekantoor was de uit Voorburg 
afkomstige Cor Barentsen. Hij maakte deel uit van een  

verzetsgroep die op 27 maart 1943 verkleed als politieagent 
het Amsterdamse bevolkingsregister overviel en in brand 
zette. Hoewel de brand te klein van omvang was, heeft de 
brandweer expres te veel water gebruikt om alsnog het  
beoogde doel enig effect te geven. Helaas werd hij met elf 
anderen gefusilleerd op 1 juli 1943. Tot die verzetsgroep be-
hoorden ook Frieda Belinfante, Willem Sandberg en Martinus 
Nijhoff. Zij wisten onder te duiken en de oorlog te overleven. 
Ook een andere ambtenaar van het Distributiekantoor  
Pijnacker, administrateur Napoleon van Hemmen, werd 
opgepakt op 23 oktober 1943. Hij belandde via kamp Vught 
in het concentratiekamp Dachau alwaar hij is overleden op 
16 februari 1945. Helaas is er nagenoeg niets terug te vinden 
over zijn verzetsdaden. Ook Cor de Roos, kassier van het  
Distributiekantoor (die opvolger van Barentsen was gewor-
den), werd opgepakt, maar heeft Dachau overleefd.

Ben Horsthuis en Ben Beukema
Ben Horsthuis (1918-1998), die er boekhouder was, wist dat 
het Pijnackerse kantoor bij de Duitsers onder een vergroot-
glas lag nadat eerst Barentsen en later Van Hemmen en De 
Roos waren opgepakt. Daarbij komt dat enkele maanden 
later, op 23 juni 1944, een overval gepleegd werd op het  
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Bijzondere rol voor Ben Horsthuis en Ben Beukema

TEKST: ERIK BEVAART

“ Beukema schuwde het  
gewapend verzet niet”

Pijnacker en Nootdorp belangrijk 

  voor verzet 
in Amsterdam en Rotterdam
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Distributiekantoor. De overvallers hadden zich voorgegeven 
van de Rijksverkeersinspectie te zijn. Dat bracht Ben Beukema 
(1917-1980), gemeenteambtenaar in Nootdorp, wellicht op 
het idee om in september een soort overval te willen plegen, 
zo had hij bij Horsthuis aangegeven. Beukema schuwde het 
gewapende verzet niet. Hij was ook verspreider van de ille-
gale krant Trouw, die sinds januari 1943 verscheen. Horsthuis 
had een andere manier gevonden om het verzet te dienen. 
Hij had de sleutel van de kluis en besloot op 2 november 
1944 alle bonnen onopgemerkt mee te nemen in zijn fiets-
tas. Het was zoveel dat hij daar zelfs vier keer voor moest 
rijden. Samen met o.a. Ben Beukema bracht hij al die bonnen 
bij ene Van der Jagt aan de Stadhoudersweg in Rotterdam. 
Zij moesten natuurlijk direct onderduiken.  

Spoorwegstaking
De bonnen waren zeer welkom, mede vanwege de extra 
groep die net had moeten onderduiken: spoorwegperso-
neel. De Spoorwegstaking waaraan in september, gelijktijdig 
met Operation Market Garden, 30.000 personeelsleden van 
de NS gehoor gaven, zorgde mede ervoor dat in de Randstad 
schaarste aan voedsel kwam. 
In het najaar van 1944 werd het zuiden van Nederland bevrijd 
en kwam de geallieerde opmars tot stilstand tijdens de slag 
om Arnhem. De Duitsers meenden dat een verdere invasie 
zou plaatsvinden via Rotterdam. Zodoende werden de wa-
terwegen naar Rotterdam geblokkeerd met schepen die tot 
zinken werden gebracht. Dit had echter ook tot gevolg dat 
de bevoorrading van voedsel werd bemoeilijkt, maar ook van 
brandstof. Vanuit het bevrijde Limburg werd er geen steen-
kool meer aangeleverd en represailles van de Duitse bezetter 
leidden tot isolatie van de Randstad. 

Hongerwinter
Die isolatie zou een zwarte episode uit de Nederlandse 
geschiedenis tot gevolg hebben, bekend onder de naam 
Hongerwinter. Ongeveer vanaf eind oktober 1944 tot aan de 
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“ De hongerwinter kostte  
vele levens”

bevrijding zou er grote schaarste zijn, met name in de steden 
in het westen van Nederland. Dit zorgde voor taferelen dat 
zelfs vuilnisbakken werden leeg geschrapt, mensen (meestal 
vrouwen en kinderen) uit de steden vele kilometers in de 
kou moesten lopen op zoek naar eten en hout tussen de 
tramrails werd gestolen. Tussen 20.000 en 25.000 mensen 
zijn gestorven door toedoen van deze ontberingen. Uitein-
delijk werd op 25 oktober 1944 ook in Pijnacker een centrale 
keuken in werking gesteld, ook wel volkskeuken genoemd.

Onderduikers
In het najaar van 1944 moest er voor het ondergedoken 
spoorwegpersoneel immers ook eten gevonden worden 
en waren dus bonnen via het verzet benodigd. Aangezien 
Horsthuis en Beukema met hun actie zoveel bonnen hadden, 
is dit in de omgeving Rotterdam een belangrijke aanvulling 
geweest voor hulp aan onderduikadressen, waar veelal 
Joden, politieke tegenstanders, Arbeiteinsatz-weigeraars  
en spoorwegpersoneel gebruik van moesten maken om  
te overleven. Na de oorlog is Horsthuis een bekend illustrator 
geworden en Beukema werd in 1969 burgemeester in  
‘s Gravenmoer.   

Bronvermelding
Dit artikel kwam tot stand met dank aan Marika Horst-
huis, Margot van Hemmen en Jan Timmer. Bronnen: His-
toriek - De Hongerwinter van 1944-1945 / NIOD versla-
gen LO-LKP afd. Rotterdam. Uit het boek ‘Pijnacker: een 
terugblik’, het interview met Ben Horsthuis in 1995 door 
Jan Wenteler. Interessant is ook het boek over de oorlog 
in Nootdorp van Noud Janssen: ‘In de Slagschaduw.’

Ben Horsthuis is een bekend illustrator geworden.

Pijnacker en Nootdorp belangrijk 

  voor verzet 
in Amsterdam en Rotterdam



    Tot nog toe de meest  
onbekende sportclub  
    van Pijnacker-Nootdorp!   

Penningmeester Michiel de Boer 
en zijn mensen vinden het leuk dat 
NPN Magazine eens een kijkje komt 
nemen bij Abyss, een club met rond 
de twintig leden die toch al een jaar 
of 25 gebruikmaakt van het heerlijk 

warme water van De Viergang. Diverse 
mensen waren lid van de Delftse 
duikvereniging Scuba Libre. Daar was 
wat ‘meningsverschil’ en dus richtte 
men een eigen club op die in Pijnacker 
in De Viergang een laat uurtje wist te 

bemachtigen. Het is volgens Michiel 
nooit anders geweest dan donderdag 
om 22.00 uur. Abyss heeft dan een uur 
het bad. Terwijl de laatste medewerker 
van zwembad De Viergang het ‘pand’ 
verlaat, heeft Michiel wel even tijd voor 
een praatje. De verzekeringsman die in 
Monster woont en in Voorburg werkt, 
is 52 jaar en duikt al een jaar of dertig. 
Misschien komt het omdat hij geboren 
is op Aruba, maar de onderwaterwe-
reld heeft hem altijd geboeid. 

Perslucht
Michiel duikt dus met perslucht. Dat 
doen niet alle leden van Abyss. “We 
hebben ook freedivers. Dat zijn men-
sen die zonder perslucht onder water 
gaan en daar zo lang mogelijk blijven. 
Deze mensen zwemmen zo laag mo-
gelijk boven de bodem en verzwaren 
zichzelf met lood. Anderhalve kilo bij 
het hoofd en ruim vier kilo bij het mid-
del. En dan proberen zo lang mogelijk 
onder water te blijven. We hebben er 
hier een gehad die 240 meter onder 
water kon blijven. Zwemmend dus. Dat 
is vooral een kwestie van mindset. Ge-
loven dat het kan en je er op instellen. 
Freedivers kunnen natuurlijk minder 
diep dan de mensen die met pers-

Abbys is de naam van een duikvereniging die iedere donderdagavond 

het nachtslot op de deur doet bij zwembad De Viergang aan de Noord-

weg in Pijnacker. De mensen van deze club komen uit de hele regio en 

maken er geen punt van dat ze pas om 22.00 uur het 25 meter bad van 

De Viergang mogen betreden. Het zwembad is dan een oase van rust. 

Duikers maken niet veel geluid en zwemmen in een heel kalm tempo bij 

voorkeur onder water. 

Duikclub Abyss 
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 TEKST EN BEELD: SJAAK OUDSHOORN

Onder water zie je soms meer 
dan je boven water denkt.

“ Het mooiste is natuurlijk het heldere 
water bij de Bahama’s en Bali” 



    Tot nog toe de meest  
onbekende sportclub  
    van Pijnacker-Nootdorp!   
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Zwembad De Viergang is een oase van rust zodra de duikers van Abyss er bezit van nemen. Voor de foto komen ze even 
boven water. 

lucht werken. Beide groepen duikers 
gaan prima samen. Iedereen doet zijn 
eigen ding in het water en er is ruimte 
zat. Ook voor twee nieuwkomers die 
de schoonheid van het duiken willen 
proberen te ontdekken.” 

Gezin 
Michiel de Boer heeft het hele gezin 
ermee ‘besmet’. Zijn echtgenote 
Antoinetta, die hij leerde kennen toen 
hij al dook, is er ook fanatiek mee bezig. 
En ook hun beide dochters, Joanna van 
24 en Graziella van 21. Het is natuurlijk 
enorm leuk om met hele gezin een 
duikvakantie te ondernemen. Michiel 
gaat vaak naar Zeeland en andere 
plekken om daar een dagje te duiken en 
om daar de Nederlandse onderwater-
natuur te ontdekken. Maar het mooiste 
is natuurlijk het heldere water bij de 
Bahama’s waar ze niet zo lang geleden 
waren. En dan moet het Indonesische 
eiland Bali nog komen. Daar is het water 
zo schoon en helder dat je op dertig 
meter diepte nog mooi zicht hebt op de 
prachtigste vissen en de meest bijzon-
dere planten. 

Zwemuur 
Weer even terug naar zwembad De 
Viergang waar Abyss zich helemaal 
thuisvoelt. Het is officieel een vereni-

ging maar zo klein dat het allemaal 
vanzelf wel loopt. De enige kostenpost 
voor de club is de betaling van het 
zwemuur op de late donderdagavond. 
“Zo lang we dat vanuit de contributie - 
die is 240 euro per jaar - kunnen blijven 
betalen, is er geen probleem. Verder is 
iedereen gewoon lekker op zijn of haar 
eigen manier bezig. Natuurlijk wisselen 
we informatie en ervaringen uit en 
praten we over onze hobby. Maar we 
verplichten niemand tot iets”, aldus 
Michiel die met zijn vrouw Antoinnetta 
ook duikopleidingen verzorgt. 

Veiligheid 
Het is een wetenschap op zich waarbij 
het natuurlijk vooral draait om veilig-
heid. “Je duikt ook nooit in je eentje 
maar altijd met z’n tweeën. Als je 
materiaal in orde is en je houdt je aan 
de regels en aan wat je hebt geleerd 
tijdens de opleiding, dan kan er niet 
heel veel fout gaan. Daarbij bouwen 
we veiligheidsregels in. Als een freedi-
ver een tijdje onder water is geweest 
en hij of zij komt weer boven dan geeft 
de duiker aan dat het goed gaat. We 

houden dan in de gaten of de persoon 
na twintig seconden weer normaal 
ademt en functioneert”, aldus Michiel 
die iedere week weer geniet van het 
Pijnackerse uurtje. “Zwemmen is heer-
lijk ontspannend en je bouwt er condi-
tie mee op. En daarbij is het heel leuk 
om met andere duikers over je hobby 
en je sport te praten en ervaringen uit 
te wisselen.” En dan is het de hoogste 
tijd voor Michiel om zelf ook nog even 
te water te gaan. Een uur is zo om…

“ Iedere donderdagavond tussen tien en elf 
in de avond duiken de duikers op… ” 

Abyss? 
Waar komt de naam Abyss van-
daan? Het betekent afgrond of  
peilloze diepte. In de Griekse oud-
heid was de ‘abys’ de onderwereld. 

Wie belangstelling heeft voor  
duiken en voor Abbyss, kan mailen  
of bellen naar Michiel de Boer.  
E  jgam.de.boer@hotmail.com  
T  06 2476 4236 



“Het is 
   een luxe”

Enthousiast benadrukt gebruiker 
Marianne Hoeboer meerdere keren in 
het gesprek: “Het is een luxe om voor 
de deur opgehaald en weer afgezet te 
worden. De chauffeurs zijn altijd ruim 
op tijd. Daar hoef ik me geen zorgen 
om te maken. Ik rijd geen auto meer 
en ga overal naar toe met de fiets of 

Landelijk project AutoMaatje

Tijdens donkere winterdagen met vaak onstuimig weer is het voor mensen  

die minder mobiel zijn soms lastig om naar een afspraak te komen. Om hen  

te helpen is door de ANWB het landelijke project AutoMaatje bedacht waar  

inmiddels ruim 100 gemeenten aan deelnemen. Sinds vorig jaar brengen  

ook chauffeurs uit de gemeente Pijnacker-Nootdorp deze mensen naar hun  

bestemming. Het vrijwilligerswerk brengt hun voldoening en een ander is  

er mee geholpen. Win-win dus!

16 NatuurlijkPN.nl

TEKST EN BEELD: JESSICA DAVILAR

“ Chauffeurs zijn in 
elke situatie snel  
in te schakelen”

het openbaar vervoer. Alleen heb ik 
onlangs een knieoperatie gehad en is 
het voor mij momenteel geen optie 
om met het openbaar vervoer te gaan. 
Naar de bushalte lopen, daar staan 
wachten, in- en uitstappen en dat op 
de heen- én terugweg is een te grote 
belasting. Dus ben ik enorm uit de 
brand geholpen met de chauffeurs van 
AutoMaatje. Door hen kan ik naar de 
pedicure of mijn cursus kunstgeschie-
denis bij de VAK in Delft blijven gaan. 
En het is nog gezellig ook.” 

Voldoening
Chauffeur en planner Bert van der Heul 
heeft Marianne Hoeboer al een aantal 
keren naar een bestemming gereden: 
“Ik wist van het bestaan van Auto- 
Maatje, maar zag dat het in Pijnacker- 
Nootdorp nog niet bestond. Ik wilde 
al langere tijd vrijwilligerswerk doen 
en toen ik hoorde dat SWOP bezig was 

met het opstarten heb ik regelmatig 
hun site en die van ANWB bekeken. Na 
de start heb ik me direct aangemeld 
als chauffeur en werd ik ook gevraagd 
als planner. Ik heb 30 jaar als chauffeur 
op de ambulance in regio Haaglanden 
gereden en de laatste vijf jaar van mijn 
werkzame leven was ik ook planner. 
Dit werk ligt dus in het verlengde van 
mijn beroep. Sindsdien ben ik met veel 
plezier vrijwilliger.”

Initiatief
Oud-raadslid voor CDA Anne Volkers is 
initiatiefnemer van het project: “Als lid 



“Het is 
   een luxe”

van de bondsraad van de ANWB was 
ik betrokken bij het landelijke project 
AutoMaatje. Het leek me een uitkomst 
voor veel inwoners in onze gemeente. 
Een project met een sociaal aspect en 
een positief doel. Ik heb de politieke 
en maatschappelijke lijntjes bij elkaar 
gebracht, ondersteund door een motie 
die de gemeenteraad unaniem heeft 
aangenomen. Wethouder sociaal 
domein Marieke van Bijnen heeft extra 
middelen beschikbaar gesteld. Voor 
de uitvoering van het project heb ik 
contact gezocht met Stichting Welzijn 
Ondersteuning Pijnacker-Nootdorp 
(SWOP). Door corona is er vertraging 
opgetreden, maar we zijn erg blij dat 
het project vorig jaar van start is ge-
gaan en met de positieve ervaringen.” 
Coördinator van AutoMaatje is Sandra 
Mijnders van SWOP. Zij verdeelt samen 
met een groep planners alle ritten over 

de beschikbare chauffeurs: “Het mooie 
van AutoMaatje is dat inwoners ons 
in elke situatie dat ze minder mobiel 
zijn, kunnen inschakelen. Dat kan 
structureel zijn, maar ook tijdelijk als je 
door een operatie of blessure niet kunt 
autorijden.”

Oproep
“Het aantal aanmeldingen heeft 
inmiddels een aanzienlijke vlucht 
genomen en met ons huidige aantal 
van zo’n 30 chauffeurs kunnen we 
soms niet alle aanvragen in behande-
ling nemen. Om dit tekort op te heffen 
zijn we op zoek naar chauffeurs in 
bezit van een eigen auto waar ze ook 
een rollator of rolstoel in mee kunnen 
nemen“, zegt Sandra Mijnders. Bert 
van der Heul vult aan: “Je hebt eigenlijk 
niet zoveel nodig om chauffeur te zijn, 
behalve tijd. Er is geen leeftijdsgrens. 
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Vlnr Sandra Mijnders van de SWOP, initiatiefnemer Anne Volkers, Marianne Hoeboer en chauffeur Bert van der Heul.
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“De ervaringen  
zijn zeer positief”

De vereiste VOG regelt SWOP. Het is 
jammer dat we soms mensen moeten 
teleurstellen omdat we ritten niet kun-
nen invullen bij gebrek aan chauffeurs. 
Bij ziekte nemen chauffeurs ritten van 
elkaar over.” Marianne Hoeboer be-
sluit: “Het fijne van AutoMaatje is dat 
het persoonlijk en betrouwbaar is.”

Enthousiast geworden om ook  
vrijwilliger bij AutoMaatje te worden? 
Neem dan contact op met Sandra 
Mijnders van SWOP via 06-51763916  
of sandra.mijnders@swop.nl



Ruil je zaden in de   
   Zadenbibliotheek

Zaden ruilen, hoe leuk is dat! Sinds vorig jaar kun je zaden halen en brengen 

bij het biologische groente- en fruitwinkeltje Kleur & Smaak van Sonja  

Janssen in Nootdorp. Sinds 2015 bestaat de Zadenbibliotheek Nederland.  

Het doel hiervan is het beschermen van oerzaad en biologische zaden, die 

niet genetisch gemodificeerd zijn, en natuurlijk het delen en samen genieten 

van zaaien en kweken. 

Word jij ook lid?

TEKST EN BEELD: LINDA VAANDERING
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De Nootdorpse Jacqueline van Beek 
heeft zich er samen met vier andere 
enthousiastelingen, Babette, Marijke, 
Agnes en Dianne, voor ingezet om 
de Zadenbibliotheek Delfland op te 
zetten. Drie zadenbibliotheken zijn 
er nu. De eerste was die bij Sonja, en 
de andere twee zijn bij BoereGoed 
in Naaldwijk en Boerderij Landlust in 
Maasland. “Ik was al langere tijd bezig 
met moestuinieren met biologi-
sche zaden. Dan spreek je eens wat 

De zaden worden in overzichtelijke zakjes met naam en jaartal aangeboden.

medebelangstellenden in het dorp en 
zo kwam ik in contact met een aantal 
mensen die een Zadenbibliotheek hier 
in de omgeving wilden opzetten. Ik 
kwam al langer bij Kleur&Smaak van 
Sonja en zag de prachtige combinatie. 
Toen we het voorstelden was Sonja 
meteen enthousiast”, vertelt Jacqueline.

Gratis lid worden
“En het mooie van een lokale zaden-
bibliotheek is dat je zaad gebruikt dat 

in deze omgeving goed ontkiemt en 
dat de planten zich hier thuis voelen”, 
legt Sonja erbij uit. Om zaden te kun-
nen lenen en doneren, moet je even lid 
worden van de Zadenbibliotheek. Dat 
kan heel eenvoudig door een formulier 
in te vullen bij Sonja in de winkel of een 
mail te sturen naar Zadenbibliotheek-
Delfland@proton.me. Lid worden is 
helemaal gratis.

Biologisch zaad
Daarna begint het plezier! Je kunt 
per keer drie zakjes zaad lenen in de 
zadenbibliotheek. De opzet van een 
bibliotheek is halen en brengen, dus 
aan het eind van het jaar oogst je zaad 
van je mooiste plant en brengt daar 
een deel of alles van terug naar de Za-
denbibliotheek. Het moet wel zaad zijn 
van planten die zonder toevoegingen 
van kunstmest en chemische bestrij-
dingsmiddelen zijn gekweekt. De 

“ Alle zaden  
uit deze regio  
zijn welkom!”
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Zadenbibliotheek houdt namelijk van 
Moeder Aarde. “Toen Jacqueline vroeg 
of hier een Zadenbibliotheek kon 
komen, was ik meteen enthousiast. 
Dit is de perfecte match. Ik kweek zelf 
mijn producten biologisch en alles wat 
ik niet zelf kweek en verkoop in mijn 
winkeltje is ook biologisch, dat vind ik 
heel belangrijk”, vertelt Sonja Janssen 
in haar kas achter haar winkel. 

Kinderen leren
“Wij zijn al heel tevreden over het 
eerste jaar en heel blij met deze loca-
tie”, vertelt initiatiefnemer Jacqueline. 

“We hebben nu zo’n zeventig leden 
en krijgen al heel veel zaad binnen dat 
volgend voorjaar gezaaid kan worden. 
Mensen mogen overigens ook ander 
zaad brengen dan alleen het zaad van 
de planten die ze gekweekt hebben 
met zaad van ons. Vernieuwing is juist 
leuk. We krijgen zaad van particulie-
ren, maar ook van bijvoorbeeld Hoeve 
Biesland en Stadsboerderij BuytenDelft 
in de Delftse Hout.  Zojuist kwam 
Annemarie van kindertuinen De Sleu-
telbloem, naast de Papaver in Delft, 
pronkbonen brengen. Dat worden 
volgend jaar weer mooie planten.  

Het gezellige winkeltje van Sonja vind je aan de Hogeveenseweg in  
Nootdorp. Vanuit Pijnacker met de fiets heel eenvoudig te bereiken. 

Jacqueline en Sonja bij de eerste 
ingebrachte zaden.

Het is natuurlijk extra leuk om kinde-
ren er bewust van te maken hoe het 
werkt met zaaien, planten verzorgen, 
groenten oogsten en uiteindelijk zaad 
oogsten. Wat overigens ook inge-
bracht kan worden is bijvoorbeeld het 
teveel aan zaad als je een pakje zaad 
hebt gekocht. Soms krijg je zo veel! 
Het moet dan wel biologisch en niet 
genetisch gemanipuleerd zaad zijn en 
liever niet ouder dan een jaar.” 

“ Na een jaar  
al tevreden”

Informatie
Kleur&Smaak is gevestigd aan de Hogeveenseweg 24 te Nootdorp. Openings-
tijden vrijdag van 9.30 tot 18.00 uur. Zaterdag van 9.30 tot 16.00 uur. Maandag- 
en dinsdagmiddag van 13.00 tot 18.00 uur. De Zadenbibliotheek Nootdorp kan 
op dit moment vrijwilligers gebruiken voor het vullen van de papieren zakjes en 
het delen van kennis en ervaring. Dit voorjaar is er weer een informatiebijeen-
komst. Leden worden uitgenodigd via de nieuwsbrief.  
Aanmelden via: zadenbibliotheekDelfland@proton.me



Kleurplaat Pijnacker-Nootdorp  voor alle leeftijden

Deze kleurplaat is getekend door Margot Labordus-Kerklaan. Kleur hem zo mooi en creatief mogelijk. Lever hem voor 1 maart  
2024 in bij het gemeentehuis in Pijnacker of bij CulturA&Zo in Nootdorp. Op die adressen kun je ook een nieuwe kleurplaat krijgen. 
Je kunt  hem ook downloaden via www.natuurlijkpn.nl. Er zijn waardebonnen van € 25,- te winnen in  5 leeftijdsklassen. Ook voor 
volwassenen! Samen met Margot vormen redactieleden van Natuurlijk Pijnacker-Nootdorp de jury. Vergeet je naam, leeftijd, adres 
en telefoonnummer niet te vermelden bij het inleveren. Veel kleurplezier.  



Kleurplaat Pijnacker-Nootdorp  voor alle leeftijden

Naam: Leeftijd: Telefoonnummer:

Adres:   E-mail:



    Veelgevraagd curvy 
plus-size model  
  van fotoshoots en catwalks

“Als kind was ik altijd al stevig. Mijn 
moeder kreeg op het consultatiebu-
reau zelfs te horen dat zij mij minder 
te eten moest geven”, lacht zij. Van 
oorsprong is Carmen kapster, vroeger 
had zij de ‘Knip Express’. “Ik had wat 
haarmodellen op mijn site gezet en 
daar reageerde een kunstfotograaf uit 
Den Haag op: Je hebt een mooi koppie, 
zou je een keer willen poseren?” Dat 
deed Carmen en zij kreeg als dank een 
portfolio, een map met de gemaakte 
foto’s. “Ik dacht, ik zie het wel. Alle op-
ties staan open. Deze foto’s heb ik op 
mijn site gezet en dat werd opgemerkt 
door iemand van de Top of the World 
verkiezing. Ik mocht deelnemen aan 
de Miss Plus Size Top of the World 2017 
verkiezing in Singapore en vertegen-
woordigde de Benelux. Ik kreeg de 

titel Miss Elegance plus-size Top of the 
World 2017 en eindigde in de midden-
moot.” Carmen was een heel mooi en 
bijzonder avontuur rijker.

Shoots en catwalks
Daarna ging het hard. Carmen heeft in-
middels al heel wat fotoshoots gedaan. 
Ze heeft onder andere in de Panora-
ma en Vriendin gestaan en heel wat 
catwalks gelopen. “In 2021 heb ik zelfs 
een Miss Plus Size Top of the World 
verkiezing mogen presenteren.” Om er 
goed uit te blijven zien eet Carmen zo 
min mogelijk chemische toevoegingen 
en heeft thuis nauwelijks make-up op. 
Ook wandelt ze veel buiten en doet ze 
aan fitness.

Modellenbureau
Carmen staat ingeschreven bij Diver-
sity Model Agency (DMA) en wordt 
geboekt voor allerlei fotoshoots. Van 
stoer tot glamoureus, iedere fotoshoot 
is weer anders en dat maakt het juist zo 
leuk. “Je make-up wordt gedaan door 
professionele visagisten. Van iedere 
visagist leer je weer andere technieken 
en krijg je andere tips. Inmiddels kan 

ik mijzelf ook goed opmaken”, zegt 
Carmen. Als kapster heeft Carmen er 
geen moeite mee dat een ander haar 
haar doet. “Het is juist leuk te zien wat 
een ander ervan maakt.”

Zelfverzekerd
“Mensen met een maatje meer horen 
erbij in de samenleving en moeten 
niet alleen beoordeeld worden op 
hun omvang”, aldus Carmen. Van alle 
shoots die zij doet, krijgt zij naast haar 
financiële vergoeding, altijd foto’s.  
Inmiddels is het een heel mooie en 
grote verzameling geworden.
Carmen is een zelfverzekerde vrouw 
die geniet van haar werk en ze heeft 
een flink netwerk opgebouwd. “Het 
is gewoon superleuk om te doen en 
ook leuk steeds andere mensen te 
ontmoeten”, besluit Carmen. Op 
Instagram is Carmen te volgen onder: 
vollebregtcarmen

Carmen Vollebregt geniet

De in Pijnacker geboren en getogen Carmen Vollebregt-Verbakel is zomaar 

ontdekt als model in 2016 en is inmiddels een veel gevraagd curvy plus-size 

model. “Ik was een wat onzekere basisscholier en werd niet altijd in de groep 

opgenomen. Toen had ik nooit bedacht het ooit zover te schoppen”, vertelt 

Carmen trots.

TEKST: MONIQUE VAN DE SANDE         BEELD: TJAPKO DE HEUS

“ Plus-size modellen 
zijn niet meer weg  
te denken”
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Deze foto van Carmen is gemaakt door  
de bekende Pijnackerse fotograaf  
Tjapko de Heus, de kleding is van  

Shoeby uit Nootdorp en de sieraden zijn  
van Kera Bijoux uit Pijnacker.



Carmen Vollebregt geniet
“ Mooi, elegant  

en zelfverzekerd”
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In september 2023 werd Martijn Schiphorst uit Pijnacker Nederlands  
kampioen boogschieten in de compoundklasse outdoor onder 18. Het lezen 
van de spannende kinderboekenserie ‘De grijze jager’ waarin de hoofd- 
persoon een met pijl en boog schietende jager is, bracht Martijn er rond  
zijn twaalfde jaar toe om zich in het boogschieten te gaan verdiepen. 

   De passie van Martijn Schiphorst: 

boogschieten

Zijn moeder Renate stuurde een mail 
naar een vereniging in Rotterdam en 
naar HKS in Zoetermeer. De Hand- en 
Kruisboog Schietvereniging Zoeter-
meer reageerde en daarom werd het 
dus deze club die in het Westerpark in 
Zoetermeer pal bij het complex van 
voetbalclub DWO een schiethal heeft 
en een buitenruimte waar het hele jaar 
door, behalve bij onweer, geoefend 
kan worden. Martijn is er een jaar of vijf 
geleden mee begonnen en intussen 
doet het hele gezin aan boogschieten. 
Behalve ma Renate en pa Franc betreft 
dat ook broer Pascal. Die is veertien, 

vindt het schieten heel leuk, maar stopt 
ook tijd in andere hobby’s en interesses.

700 pijlen
Martijn traint meerdere keren per week 
en schiet per week zo’n 700 pijlen af.  
Hij zit nu ook in een regionaal talenten-
team en wordt getraind en begeleid 
door meerdere trainers die hem de 
fijne kneepjes van het vak bijbrengen. 
Je hebt allerlei verschillende bogen. De 
recurve is de Olympische boog. Martijn 
heeft een paar jaar terug gekozen voor 
de zogenoemde compound, een meer 
technische boog waarbij je niet al te 

oersterk hoeft te zijn. Als je de boog 
eenmaal hebt aangespannen is het niet 
heel vermoeiend om nog even in die 
houding te blijven staan. Zeker voor 
jagers was dat natuurlijk belangrijk. Ze 
moesten in de schiethouding kunnen 
wachten op de verschijning van een 
dier. 

De kick 
De kick van het boogschieten is voor 
Martijn dat je ‘hier’ – dus op de plek 
waar je boog aanspant en richt op het 
doel – iets zo goed doet waardoor je 
‘daar’ – dus op de plek waar het doel 
zich bevindt – iets moois creëert. 
Namelijk precies midden in de roos 
schieten. In de tien en dat is op een 
afstand van doorgaans vijftig meter 
of nog meer best een heel bijzondere 
prestatie. Als we na het gesprek de 
baan op lopen voor een paar foto’s en 
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Nederlands kampioen

TEKST EN BEELD: SJAAK OUDSHOORN
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Martijn ging boog- 
schieten na het lezen  
van ‘De grijze jager’

Boogschieten is bij het gezin Schiphorst een familie-aangelegenheid geworden. 



het doorzettingsvermogen. Gewoon 
blijven doen en doorgaan, ook al 
lukt het even wat minder. En van zijn 
moeder heeft hij wellicht het gevoel 
voor het goede schot. Martijn vertelt 
dat lichaamshouding, balans, rust in de 
techniek en daarbij optimale concen-
tratie en focus allemaal elementen zijn 
die in orde moeten zijn om een goed 
schot te ‘lossen’. “Er zijn zeker bepaalde 
basiselementen en toch heeft iedere 
schutter weer zijn eigen stijl die bij hem 
of haar past en waar hij of zij zich prettig 
bij voelt. Het mooie van goede trainers 
is dat ze kleine dingen zien die je zelf als 
schutter niet altijd ziet of voelt. Fysiek 
en mentaal moet alles honderd procent 
zijn om optimaal te presteren en zo veel 
mogelijk pijlen in de tien te schieten.”

VWO
Martijn combineert zijn hobby op dit 
moment met het examenjaar van het 
VWO op het Wolfert in Bergschenhoek. 
Daarna wil hij bij de TU Delft lucht- en 
ruimtevaart gaan studeren. School en 
sport weet hij goed te combineren, ter-
wijl hij per week toch al snel een uur of 
twintig met zijn sport bezig is. Diverse 
bijna dagelijkse trainingen doorde-
weeks en op zaterdag en dan op zondag 
vaak een wedstrijd ergens in het land. 
Als jong talent doet Martijn ook mee 

Nederlands kampioen 
schiet 65 van de 72 pijlen 
in de roos  
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om te zien hoe het werkt, schiet Martijn 
even drie pijlen af die alle drie in de 
roos belanden. Bij het NK in Almere in 
september schoot hij 65 van de 72 pijlen 
in de roos en dat is dan een cirkeltje met 
een doorsnee van een centimeter of 
acht op een afstand van vijftig meter.
 
Watervrienden 
In het verleden heeft Martijn  
gezwommen bij de Pijnackerse  
Watervrienden en hij heeft ook 
gejudood, maar nu is het alleen nog 
boogschieten dat de klok slaat. Nooit 
zal hij met tegenzin naar een training 
gaan. Martijn wist zijn vader zo ver te 
krijgen dat deze ook ging boogschie-
ten, zodat hij – Martijn dus – langer op 
de baan kon staan. Hij kon en kan er 
nooit genoeg van krijgen. Hij is dol op 
deze sport en kan uren praten over de 
verschillen tussen de diverse bogen. 
Ieder kiest de boog die bij hem of haar 
past. Renate heeft gekozen voor een 
houten boog en ook voor de zoge-
noemde ‘barebow’, een letterlijk kale 
recurve-boog, omdat zij vooral intuïtief 
schiet. Op haar gevoel dus! 

Talent
We vragen Martijn van wie hij het talent 
heeft. Hij vermoedt van allebei. Van zijn 
vader heeft hij vooral de discipline en 
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‘Hier' iets zo goed doen dat je ‘daar' optimaal resultaat bereikt: dat is voor  
Martijn de kick van het boogschieten. 

aan grote internationale wedstrijden. 
Een tijdje terug zelfs in Slovenië. En eind 
november afgelopen jaar heeft hij een 
Nederlandse record op zijn naam gezet!

Ballista
Een grappig verhaal is dat Martijn met 
twee schoolkameraden school en 
boogschieten letterlijk heeft gecom-
bineerd door een profielwerkstuk te 
maken over een Romeinse kruisboog, 
een zogeheten ballista, die ze hebben 
nagebouwd. Niet te groot want hij 
moest wel in de auto passen. Voordat 
hij weer wat pijlen gaat schieten, vertelt 
Martijn tot slot nog dat half januari het  
NK-indoor is gehouden, in Den Bosch. 
Dat was dus het eerstvolgende mik-
punt! Bij het ter perse gaan van dit  
magazine was de uitslag nog niet 
bekend.



Trouwen  
           op mooie en  
    bijzondere locaties

Wendy en Robert de Vreede hadden 
in 1998 trouwplannen. Toen was het 
Raadhuis in Nootdorp de enige plaats 
waar je in Nootdorp kon trouwen. 
“Dat vonden wij eigenlijk maar saai”, 
zegt Wendy. “Wij wilden in de molen 
trouwen en schreven een brief aan de 
gemeente met het verzoek in de molen 
te mogen trouwen.” Nooit kwam er 
 een antwoord. Wel stond er in de 

de molen het allereerste huwelijk 
gesloten; Wendy en Robert werden 
er door Tinus Verwijmeren in de echt 
verbonden.

Veel mooie locaties
“Tegenwoordig is het heel gewoon dat 
er op andere locaties wordt getrouwd”, 
zegt buitengewoon ambtenaar van 
de burgerlijke stand Sabine Kijzers. 
Inmiddels is Sabine al 14 jaar BABS en 
heeft al heel wat huwelijken en part-
nerschapsregistraties voltrokken. Net 
als nog acht andere BABS-en trouwt 
Sabine heel wat bruidsparen. Je kunt 
op een dinsdagochtend gratis op het 
gemeentekantoor trouwen of een ge-
registreerd partnerschap aangaan. Als 
je toch iets meer wilt, kun je gebruik 
maken van een eenvoudige ceremonie 
en krijg je een standaard speech. Bij 
een uitgebreide ceremonie kan dat op 
locatie. Daarvoor maakt de BABS voor-
af kennis met het bruidspaar en maakt 
een heel persoonlijke speech. “Het is 
zo leuk om verschillende mensen te 
ontmoeten uit verschillende culturen 
en hen toe te spreken en in de echt te 
verbinden. Als je ziet dat het paar zich-
zelf herkent in jouw speech, soms met 

In Pijnacker-Nootdorp is veel mogelijk

‘De mooiste dag van je leven’, zo wordt een trouwdag vaak omschreven.  

De een trouwt gewoon in het gemeentekantoor en de ander wil het liever  

op een andere, mooie en bijzondere locatie. 
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TEKST: MONIQUE VAN DE SANDE   

Wendy en Robert na de ceremonie samen met ambtenaar van de burgerlijke 
stand en molenaarTinus Verwijmeren. 

Eendracht te lezen dat trouwen in de 
molen niet mogelijk was. “Wij hadden 
contact met Tinus Verwijmeren, hij 
was ambtenaar van de burgerlijke 
stand en molenaar. Met wat nieuwe 
argumenten stuurden wij opnieuw  
een brief naar de gemeente. Ik kreeg 
een paar minuten spreekrecht en in  
de raad werd er positief gestemd”, 
zegt Wendy. Op 5 juni 1999 werd in 

  B
EE

LD
: P

RI
V

É



“ Romantisch, stoer of 
stijlvol…voor elk paar 
is er een geschikte 
trouwlocatie”

Trouwen  
           op mooie en  
    bijzondere locaties

een lach en soms met een traan, is dat 
heel mooi en waardevol”, zegt Sabine.

Ook buiten trouwen
De kapster van Kevin Koren wees 
hem op een mooie trouwlocatie: ‘De 

Balije Tuin’. Kevin en Sarah wonen 
in Dordrecht en kenden die locatie 
niet. “Toch maar even gaan kijken en 
meteen helemaal verkocht. Wat een 
bijzondere locatie zo in de natuur.  
Op onze dag, 23 juni 2022, was het 
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Sarah en Kevin snijden op het terras van De Balije Tuin de bruidstaart aan.

Barend en Linsey tijdens de ceremonie in de Boerenstal.
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mooi weer waardoor wij buiten konden 
trouwen. Zo gaaf en onvergetelijk!” 
vertelt Sarah Koren-Verweij. Linsey 
Buzing-van Dijk - geboren en getogen 
in Nootdorp - en Barend Buzing wilden 
lekker dichtbij huis trouwen en kozen 
voor de Boerenstal van Grand Café 
1837. “De stijl van de Boerenstal is waar 
wij van houden: veel hout en strak. 
Daarnaast heb ik er meerdere jaren 
gewerkt”, zegt Linsey.

Huis der gemeente
Sabine: “Als je op een locatie in de  
gemeente Pijnacker-Nootdorp wil 
trouwen en deze is nog niet aange-
merkt als ‘huis der gemeente’, dan  
kun je hiervoor bij de gemeente 
een verzoek indienen. Er wordt dan 
bekeken of de betreffende locatie als 
trouwlocatie aangemerkt kan wor-
den. Inmiddels zijn er in de gemeente 
Pijnacker-Nootdorp ongeveer 17  
verschillende trouwlocaties buiten  
het gemeentekantoor.”
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De Verkeerstoren  
van Ypenburg leeft  
weer volop 

In de historische oude toren zijn waar 
mogelijk voormalige technische in-
stallaties en apparatuur gehandhaafd. 
Het vliegveld had zijn eigen stroom-
voorziening die ingezet kon worden 
als de ‘gewone elektriciteit’ uitviel. 
Doordat al die apparatuur behouden is 

de Roode en ICT-ondernemer Jacques 
Schaaf die rond 2015 De Verkeerstoren 
overnamen van de Stichting BOEi die 
wel eigenaar bleef van het Stations-
gebouw verderop op Ypenburg en dat 
ombouwde tot een goed verhuurbaar 
modern kantoor op een toplocatie. 

Gekraakt 
Met De Verkeerstoren – die in 2005 
zelfs nog even gekraakt is geweest – 
wist de Stichting BOEi, die thuis is in 
het beheren van en een andere functie 
geven aan cultureel erfgoed, niet zo 
goed raad. Marlous en Jacques zagen 
er wel toekomst in. Ze voorzagen een 
prachtig gelegen lunchroom met rond 
de veertig zitplaatsen, mits ze de mo-
gelijkheid kregen om naast het restau-
reren van de oude verkeerstoren een 
bijpassend stukje aan te bouwen. Dat 
is een heel geslaagd geheel geworden 
waarbij het nieuwe deel ongemerkt 
overloopt in het oude deel. 

Lunchroom
Op 1 september 2018 werd Lunchroom 
De Verkeerstoren aan het Verkeersto-
renplein 1 in Nootdorp geopend en in 
de loop van de tijd is deze voorziening 
steeds meer een pleisterplaats en een 
ontmoetingspunt geworden. Voor 
Ypenburgers, maar ook voor mensen 

Creatief ondernemersschap
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Jarenlang stond de historische verkeerstoren van het voormalige vliegveld 

Ypenburg er verlaten en troosteloos bij. Maar sinds vijf jaar leeft de toren 

weer volop. Lunchroom De Verkeerstoren is er in gevestigd.  

TEKST EN BEELD: SJAAK OUDSHOORN

gebleven, zit je letterlijk tussen meta-
len transformators een heerlijk kopje 
koffie te drinken. Want, dat durft Mar-
lous van Lunchroom De Verkeerstoren 
wel te beweren: de kwaliteit van de 
koffie stijgt er tot grote hoogten. Het 
waren creatief ondernemer Marlous 

Marlous laat de foto zien van een straaljager die bij de verkeerstoren geplaatst 
gaat worden. Er wordt alleen nog even nagedacht over de beste plek.

“ De oudste en de nieuwste vliegtuigen 
hebben er gevlogen”
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In de lunchroom is nog oude originele apparatuur te zien.

“ Lunchroom De Verkeerstoren is  
steeds meer een pleisterplaats” 

die er specifiek naar toe komen. De 
Verkeerstoren is zes dagen per week 
geopend, van dinsdag tot en met zon-
dag. In de winter van half tien tot vijf 
uur en in de zomer van half tien tot half 
zes. Heel veel jonge mensen hebben 
er parttime werk gevonden, zoals de 
zeventienjarige Mika die in een over-
gangsstudiejaar zit en het werken in de 
lunchroom heel leuk vindt. 

Workshops
Mika vertelt samen met Marlous dat 
alles vers en van hoge kwaliteit is bij 
Lunchroom De Verkeerstoren. Groen-
ten, fruit, taarten, vers brood: het 
komt allemaal uit de nabije regio, on-
der meer bij Hoeve Biesland vandaan. 
Je kunt er dus heerlijk op de koffie en 
lunchen maar ook voor bedrijfsfeest-
jes, verjaardagen, high teas en allerlei 
workshops is Lunchroom De Verkeer-
storen beschikbaar. Pal bij De Verkeer-
storen heb je het nieuwe Verkeersto-
renhuis waar 22 oudere mensen met 
dementie begeleid wonen. Ook zij en 
de medewerkers zijn vaak te gast in de 
lunchroom. 

Cultuurhistorie 
Er is ook volop aandacht voor de 
historie van het vliegveld en de toren. 
Op de site is een film te zien, die is 
gemaakt door Jan Voorn die vanaf 1956 
tot 1964 in de verkeerstoren werkte als 
verkeersleider. Het in 1936 als sport-
vliegveld geopende Vliegveld Ypen-
burg is vanaf rond 1950 omgevormd 
tot militair vliegveld en heeft tot begin 
jaren tachtig zo gefunctioneerd. De 
verkeerstoren is ook pas gebouwd 
toen het een militair vliegveld werd. 
Vanaf 1937 tot 1968 zijn er heel veel 
vliegshows gehouden die op de film 

van Jan Voorn uitgebreid in beeld 
komen. Marlous de Roode vertelt 
dat zij en Jacques Schaaf veel contact 
hebben met Jan Voorn die nu begin 
tachtig is maar alles nog weet van de 
tijd dat hij op Ypenburg werkte. Al die 
kennis wordt opgeschreven en gaat 
zo dus niet verloren. Vorig jaar is in de 
verkeerstoren een expositie geweest, 
waar ook de Stichting Erfgoed Koude 
Oorlog bij betrokken was.  Dit was een 
onderdeel van een groter ‘koude-oor-
log-herdenkings-evenement’.

Slapende basis 
In 1968 werd Ypenburg voor Defensie 
een ‘slapende basis’. Tot 1982 is het 
vliegveld in gebruik gebleven, onder 
meer voor regeringsvliegtuigen en 
vliegreizen van leden van het konink-
lijk huis. De oudste en de nieuwste 
vliegtuigen hebben er gevlogen. In 
1990 vlogen de laatste toestellen er 
weg: vrachtvliegtuigen in NAVO-ver-
band, dit vanwege de Golfoorlog die 
toen woedde tussen Irak en Koeweit. 
Daarna werd het een woonwijk met 
een kleine 40.000 inwoners voor 
wie het toch mooi moet zijn, als de 
herinnering aan het vroegere vliegveld 
levendig wordt gehouden. 

Zendamateurs 
Een mooie ontwikkeling is ook dat De 
Verkeerstoren nu ook een zendama-
teurradiostation is geworden. Dit is 
mede te danken aan de activiteiten 
van technisch wetenschapper Robert 
Plat die ook zendamateur is. Hierbij 
is mede-eigenaar Jacques Schaaf ook 
een grote animator. De verkeerstoren 
was altijd een communicatiemiddel 
tussen de toren zelf en de vliegtuigen 
die er opstegen of kwamen landen. 
Hoe mooi is het dan dat mensen nu 
vanuit de oude verkeerstoren over de 
hele wereld via de korte golf contact 
kunnen leggen met collega-zendama-
teurs. Voor veel inwoners van Pijnac-
ker-Nootdorp is De Verkeerstoren van 
Ypenburg een goed bewaard geheim. 
Het is zeker de moeite waard er eens 
een kijkje te nemen. Het is heel een-
voudig aan te rijden en aan te fietsen. 
In de zomer zit je er op een heerlijk 
terras! En als je dan je ogen sluit zie en 
hoor je wellicht de vliegtuigen weer 
even zoeven… 

In april komt er een open dag met 
rondleidingen. Verdere informatie 
volgt: www.deverkeerstoren.nl 
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“ Gezamenlijk 
werken aan een brede    

           ontwikkeling  
   van kinderen”

Hoe groot is het aanbod in de  
gemeente? Peter Hennevanger: 
“Van voorschoolse opvang, integrale 
kindcentra en vormen van speciaal 
onderwijs tot en met middelbaar  
onderwijs op mavo-, havo-, vwo- 
niveau. De ontwikkeling van kindcentra 
loopt goed en is een goede zaak. Een 
moderne visie op onderwijs en ontwik-
keling toegespitst op de leeftijdsgroep 
van nul tot en met twaalf jaar. Bij 
voorkeur in één gebouw of rond één 
schoolplein: voor-, tussen-  
en naschoolse kinderopvang samen 

met een basisschool. Zo krijgen alle 
kinderen gelijke kansen en werken  
we met elkaar aan de brede ontwik-
keling van kinderen. In alle kernen van 
Pijnacker-Nootdorp zijn ontwikkelin-
gen in die richting gaande. Waar het 
kan in nieuwe gebouwen en anders 
uiteraard met aanpassingen in de 
bestaande gebouwen.”

Lokaal educatieve agenda
Hoe participeert de gemeente in het 
geheel? De wethouder van onderwijs: 
“De inbreng van de gemeente is groot. 

We zijn uiteraard verantwoordelijk 
voor het beschikbaar stellen van huis-
vesting en we dragen ons deel bij in de 
zogeheten Lokaal Educatieve Agenda. 
Aan de hand van wettelijk bepaalde 
maar ook lokaal actuele thema’s is 
er een samenwerkingsverband met 
en over onder andere voorschoolse 
educatie, peuteropvang, leerlingbe-
geleiding, natuur- en milieueducatie, 
samenwerking met het bedrijfsleven, 

“Het onderwijsaanbod in Pijnacker-Nootdorp is groot. Ook de kwaliteit ervan 

is prima”, aldus onderwijswethouder Peter Hennevanger. “Een verdienste van 

veel betrokkenen, in goede samenwerking en uiteraard met maar één gedach-

te: het kind staat centraal!”

Wethouder Peter Hennevanger over onderwijs  
in Pijnacker-Nootdorp
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“  Gezamenlijk bijdragen aan  
ontwikkeling van kinderen”
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“ Gezamenlijk 
werken aan een brede    

           ontwikkeling  
   van kinderen”

Wethouder Peter Hennevanger over onderwijs  
in Pijnacker-Nootdorp
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Wethouder Peter Hennevanger viert samen met de kinderen de opening van een 
nieuw integraal kindcentrum. 

schoolmaatschappelijk werk, Jeugd-
zorg en sport- en cultuureducatie onder 
leiding van Team voor Talent en de 
bibliotheek. Samen afspraken maken 
is het fundament onder succes. Alles 
en alleen in het besef dat het gaat om 
een zo breed mogelijke ontwikkeling 
van kinderen en jongeren. Zij staan 
centraal; kinderen iedere dag een rijke 
dag laten beleven is essentieel.”

Positief gestemd
In een vogelvlucht noemt Peter Henne-
vanger enkele actuele ontwikkelingen 
zoals de kindcentra Keizerskroon en de 
Vlinderboom in Pijnacker. Maar ook de 
scholen aan de Poort, de Jozefschool 
en de Regenboogschool in Nootdorp 
en de ‘campus’ scholen in Delfgauw. 
“Voor speciaal onderwijs noem ik 
graag nog de scholen ’t Kraaienest op 
Ipse Craeyenburch in Nootdorp en De  
Prinsenhof in Pijnacker. Ook ben ik 
trots op de Samen naar Schoolklas die 
onlangs is gestart op de Triangel in 

Delfgauw. Er gebeuren hele mooie  
dingen, maar we zijn er nog lang niet. 
Ook de rijksoverheid moet mee- 
helpen. Ik ben bijvoorbeeld een groot 
voorstander van één cao voor alle 
medewerkers in primair onderwijs 
en kinderopvang van pedagogische 
medewerkers tot leerkrachten en één 
wet voor alle kinderen van 0 tot 12 jaar 
in plaats van de aparte wetten voor 
basisonderwijs en kinderopvang, die 
ook nog eens onder twee verschillende 
ministeries vallen. Ik ben daarom ook 
lid van een landelijk platform van wet-
houders onderwijs en kinderopvang, 
waarin we dit bespreken.”

Talent ontwikkelen
Peter Hennevanger tot slot: “Ik hecht 
aan gelijke kansen voor alle kinderen.  
Zodat kinderen al hun talenten maxi-
maal kunnen ontwikkelen dankzij 
maximale inzet van ons allen die met 
onderwijs en opvoeding bezig zijn.  
Inclusief een belangrijke rol voor 

ouders. Als kinderen maximale kansen 
hebben gehad, kunnen en zullen ze 
daar in hun verdere leven en maat-
schappelijke carrière de vruchten  
van plukken. Boeiend voor ons allen 
om daar binnen ons vermogen een 
bijdrage aan te leveren.”     

“ Iedere dag moet  
een rijke dag zijn”



Veel mensen zouden er wat voor 
over hebben als bijvoorbeeld de grote 
feesten van de Oranjevereniging er 
weer zouden zijn. Mensen denken met 
weemoed terug aan de deinende massa 
van ruim 3.000 mensen die genoten 
van BZN, Normaal, Guus Meeuwis, Lee 
Towers, de Band Zonder Banaan, Golden 
Earring, Di-rect; het is te veel om hier 
op te noemen. Piet Vergeer van Het 
Witte Paard en Marco Filippo van De 
Guyter hebben niet zo lang geleden 
wel weer een tentfeest georganiseerd. 

Hoe mooi zou het zijn als dat nog meer 
kracht zouden worden bijgezet door-
dat de Oranjevereniging Pijnacker zich 
weer aansluit. Zo ver is het nog niet. 

Wat nog is
We hebben het hier niet over de evene-
menten die er niet meer zijn maar over 
die er nog wel zijn, zoals Nootpop in 
Nootdorp, Zuidpop in Pijnacker-Zuid, 
het Oktoberfest in Nootdorp en de 
RunBikeRun in Pijnacker én Noot-
dorp. We hebben aan de organisatoren 

gevraagd hoe het loopt en wat hun 
evenement voor de eigen gemeen-
schap betekent en of deze evenemen-
ten Pijnacker-Nootdorp op de kaart 
zetten in een grotere regio. 

Oktoberfest
Om met het laatste te beginnen: dat 
gebeurt niet echt en dat is ook geen 
doel op zich. De twee popfestivals zijn 
echt bedoeld voor lokaal gebruik en 
ook op het Oktoberfest komen vooral 
inwoners van de eigen gemeente af. 
Tachtig procent eigen mensen schat 
organisator Piet Vergeer van Het Witte 
Paard. De overige twintig procent 
komt uit de omliggende dorpen en 
steden. Mensen komen niet vanuit an-
dere provincies naar het Oktoberfeest 
in het Dobbeplasgebied in Nootdorp. 
Volgens Piet Vergeer worden op meer 
plaatsen in Nederland Oktoberfees-
ten gehouden. Het is van huis uit  

Er zijn in de loop van de tijd wat grote evenementen weggevallen in onze 
gemeente, zoals de feestavonden van de Oranjevereniging Pijnacker, de 
Wintertent van De Guyter en niet te vergeten de 12-inch race. Gelukkig zijn 
er aardig wat evenementen nog springlevend zoals NootPop, Zuidpop en 
het Oktoberfest.

Heimwee en enthousiasme

TEKST EN BEELD: SJAAK OUDSHOORN
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   Grote evenementen 
in Pijnacker-Nootdorp nog   
             springlevend 

NootPop: een Nootdorpse traditie. 

Met de Guyterband wilde  
NootPop wat meer Pijnackers 
publiek naar Nootdorp halen.



een Duits fenomeen dat eerst in het 
oosten van Nederland ingang vond 
en dat daarna doorsijpelde naar het 
westen van het land. 

Verkleed
Piet Vergeer: “Het kenmerkende is de 
Duitse klederdracht met onder meer 
de lederhose. Als je niet verkleed komt, 
dan sta je er toch een beetje buiten. 
Dat iedereen hetzelfde pakkie draagt, 
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   Grote evenementen 
in Pijnacker-Nootdorp nog   
             springlevend 

geeft een band. We organiseren het 
nu een jaar of zeven al en de belang-
stelling is onverminderd groot. Het is 
twee dagen feest, vrijdag en zaterdag, 
waarbij de zaterdag verreweg het 
drukst is met rond de 1.500 mensen 
die weer ontzettend enthousiast waren 
gedurende de avond en ook na afloop. 
Je hoort nog weken later allerlei leuke 
reacties. Het is de combinatie van de 
schlagermuziek, het bier uit pullen 
van een halve liter en de gezelligheid 
die het bijzonder maakt. Volgend jaar 
gaan we het zeker weer organiseren. 
De data staan al vast: vrijdag 10 en 
zaterdag 11 oktober.” 

NootPop  
NootPop is een festival dat al vele jaren 
wordt georganiseerd op de tweede 

zondag in september. De Oranjever-
eniging Nootdorp organiseert het. In 
2023 had men de pech dat het op een 
snikhete zondag was. DUNEA had zelfs 
voor een pallet water gezorgd. Naast 
het koude bier ging dat water er goed 
in. Kees van Dorp, voorzitter van de 
Oranjevereniging Nootdorp, zou graag 
zien dat NootPop wat minder een 
louter Nootdorps evenement was. “We 
hadden in 2023 de Guyterband, maar 
dat bracht toch niet half Pijnacker op 
de been. Misschien lag het aan de 
warmte, maar het kan ook zijn dat we 
nog veel meer aan PR moeten doen, 
via de sociale media en de krantjes. We 
zijn van plan om volgend jaar ook eer-
der met de publiciteit te beginnen. Je 
moet het echt flink onder de aandacht 
brengen”, aldus Kees van Dorp.

Met zijn allen uit bierpullen drinken in Duitse klederkracht: dat schept een band. (Foto: Sander de Hollander) 

“ De popfestivals en het Oktoberfest zijn 
echt bedoeld voor lokaal gebruik.”



Zuidpop
Kees van Dorp is al een paar jaar van 
plan eens te gaan kijken bij Zuidpop in 
Pijnacker-Zuid, maar steeds als hij er 
heen wil, is het alweer geweest. Wel 
is hij zeker van plan om eens ervarin-
gen uit te wisselen met de organi-

satie daar. Dat is de Wijkvereniging 
Pijnacker-Zuid, waar Patrick Huigen 
de voorzitter van is, zoals Patrick ook 
vooropgaat bij het veel tijd en energie 
vergende Zuidpop, dat begin septem-
ber wordt gehouden in het wijkpark in 
Tolhek. Altijd op zaterdagmiddag en 
zaterdagavond. “Het was dit jaar weer 
een groot succes. Er kwamen zeker 
800 bezoekers op af. Het park was de 
hele middag en avond gezellig gevuld, 
al was het zeker niet te vol of te druk. 
Het was heel gemoedelijk allemaal en 
met foodtrucks en diverse barretjes 
kwam niemand iets tekort. De muziek 
moet top zijn en gevarieerd. Een band 
van binnen Pijnacker maar ook een 
of twee van verder weg. Het is een 

enorme organisatie”, vertelt Patrick. 
Daarom hebben ze besloten om de 
volgende Zuidpop niet in 2024 maar in 
2025 te organiseren. Dus in 2024 kun-
nen we alle pijlen op NootPop richten.  

RunBikeRun 
Een iets andere ‘eend in deze bijt’ is 
de RunBikeRun, een evenement waar 
hardlopen en fietsen worden afge-
wisseld. Al meer dan dertig jaar heeft 
Pijnacker een RBR. Het is ooit bedacht 
en opgezet vanuit de IJsvereniging 
Pijnacker. De organisatie van het 
evenement stond als een huis. Vanuit 
heel Nederland komen de specialisten 
graag naar Pijnacker, zoals triatleet 
Rob Barel die vijf keer won, evenals 
onze eigen John Engele. John is sinds 
vorig jaar de voorzitter van het totaal 
vernieuwde organisatieteam. Even 
leek het evenement ‘bestuurloos’ te 
worden en niet door te gaan, maar dat 
lieten ‘ondernemende sportmensen’ 
als Ferry van Buijtene, Dennis van der 
Kleij, John Engele, Kurt Wubben, Joost 
van der Helm en Matthijs Bunnik niet 
gebeuren. 

Vrijwilligers
Er werd nieuwe energie in de RBR 
gepompt en er werden sponsors 
gevonden. Het evenement staat weer 
als een huis en wordt gaandeweg 
vernieuwd. In november 2023 was er 
voor het eerst een Jeugd RBR en op 
de ijsbaan stond een mooie horeca-
tent. Een ideale ‘nakaartlocatie’ voor 
deelnemers en publiek. Het mooie van 
evenementen als NootPop, Zuidpop 
en de RBR is dat ze vanuit het vereni-
gingsleven worden georganiseerd met 
steun van een peloton vrijwilligers. De 
RBR bijvoorbeeld wordt twee dagen 
lang door 25 vrijwilligers opgebouwd 
en op de dag zelf komen er nog eens 
57 parcourswachters opdraven. Daar 
komen ook de ‘sociale dorpsnetwer-
ken’ weer van pas… 

Zuidpop is een dorpsfeest voor alle 
leeftijden. 

Ook topatleten komen vanuit het hele land naar de RunBikeRun. 
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Gaat het ooit   
  nog vriezen?  

Ook bij de redactie van het NPN 
Magazine weerklonken die woorden: 
gaat het ooit nog vriezen? IJsmeester 
Jan Gravesteijn van de IJsvereniging 
Pijnacker vroeg het zich ook wel eens 
af. Zeker toen er zeven winters ach-
tereen geen schaatsdagen te noteren 
waren op de ijsbaan aan de Sportlaan/
Noordkade. 

Evert
Elfstedenwinnaar Evert van Benthem 
bereikte op 21 november 2023 de 
leeftijd van 65 jaar en kreeg rond zijn 
verjaardag de vraag gesteld: komt er 
ooit nog een Elfstedentocht? Evert was 
er zeker van: natuurlijk wordt op een 

bepaald moment weer de Tocht der 
Tochten georganiseerd. Ook al is het 
intussen 27 jaar geleden dat de laatste 
werd gehouden. Toen Evert in 1985 de 
tocht won, was de laatste ook 22 jaar 
geleden. En prompt hadden we er in 
1986 weer een, die opnieuw door de 
naar Canada geëmigreerde Evert werd 
gewonnen. 

Negentiende eeuw
De ijsmeesters/bestuursleden van 
de drie natuurijsverenigingen in de 
gemeente Pijnacker-Nootdorp zijn 
optimistisch over de toekomst. Ze zijn 
ervan overtuigd dat ze bestaansrecht 
houden. Bovendien zeggen ze: “We 

bestaan al sinds het eind van de negen-
tiende eeuw, dus zelfs als we tien jaar 
achtereen geen ijs hebben, dan nog 
heffen we de club niet op. En dan nog 
gaan we vrolijk door met onderhouden 
van onze ijsbaan.” 

Nootdorp 
IJsmeester Aad van Holsteijn van de 
IJsvereniging Nootdorp merkt op dat 
we in december 2022 plotseling een 
ijsvloertje hadden.  Een paar nach-
ten vorst waren genoeg om de baan 
te openen. “Je hebt vaak een nacht 
zonder wind nodig. Als de baan dan 
dicht vriest en je hebt nog een paar 
nachten stevige vorst, dan kun je 
doorgaans al schaatsen.” Aad gaat na 
een jaar of vijftien gewoon door met 
zijn werk en heeft in de persoon van 
Piet van Logchem sinds kort een jonge 
collega-ijsmeester. Piet heeft er zin in 
en is ook nog eens keurig opgeleid bij 
een ijsmeesterscursus in Ter Aar. 

Krabbelbaantje
Van Holsteijn is blij met de enthousias-
te jonge nieuwe ijsmeester en het kan 
hem niet snel genoeg gaan vriezen. 
Enthousiast vertelt Aad dat de IJsver-

In gesprek met onze ijsverenigingen 

Als het in de zomer een tijdje heel erg heet is en de verhalen over klimaat-

verandering en opwarming van de aarde veel mensen het zweet doen 

uitbreken, dan klinkt wel eens de verzuchting: gaat het ooit nog vriezen? 

36 NatuurlijkPN.nl

“ Je hebt vaak een vorstnacht  
zonder wind nodig” 
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IJsmeester Aad van Holsteijn bij 
het nieuwe krabbelbaantje voor de 
Nootdorpse jeugd. 



eniging Nootdorp nu ook een apart 
‘krabbelbaantje’ heeft tussen de grote 
baan en molen Windlust. Het krab-
belbaantje is bedoeld voor jeugd en 
kan permanent onder water staan, in 
tegenstelling tot de grote baan die ook 
nog eens parkeerterrein en skeeler-
baan is. Gelukkig kan de IJsvereniging 
Nootdorp de baan heel snel onder 
water zetten vanuit ‘een hoge sloot’ 
en ook snel weer leeg laten lopen naar 
‘een lage sloot’. 

Pijnacker 
In Pijnacker duurt het langer voordat 
de baan onder water staat. Terwijl in 
Nootdorp de ondergrond grotendeels 
verhard is, is in Pijnacker de onder-
grond ‘grazig’. Er is heel veel water 
nodig voordat de baan op niveau is. 
Het onder water zetten van de baan 
duurt meerdere dagen, temeer omdat 
de sloot waaruit het water afkomstig 
is niet droog mag vallen. Vinden de 
vissen en andere slootbewoners niet 
prettig! Een verschil met Nootdorp is 
dat de baan in Pijnacker langere tijd 
onder water kan blijven staan. 

Paraat
In Pijnacker krijgt Jan Gravesteijn als 
ijsmeester steun van drie mannen 
die met Jan de onderhoudsploeg 
vormen. Winter en zomer zijn Wim 
van der Weerd, Dick van der Sar, Kees 
de Jong en natuurlijk Jan Gravesteijn 
iedere maandagmiddag paraat om 
de baan en de omgeving te onder-
houden. Gedurende de zomer wordt 
de baan iedere week gemaaid, zodat 
deze ook als droogtrainingsterrein 
kan worden gebruikt. Ook de dijk met 
bomen rondom de baan wordt netjes 
onderhouden. Net als de Nootdorpse 
ijsmeester Aad van Holsteijn vinden de 
mannen van de Pijnackerse ijsbaan-
ploeg het lastig om te voorspellen of 
er een ijswinter zit aan te komen. “We 
zijn geen weerprofeten en hebben ook 
geen idee wat we kunnen verwach-
ten.”

Optimistisch 
De mannen zijn gelukkig optimistisch 
en voorspellen begin december - als 
we dit interview houden - dat de baan 
in Pijnacker in de winter 2023/2024 
meerdere dagen open zal zijn voor 
het schaatsend publiek. IJsmeester Jan 
Gravesteijn is met vier ijsbaandagen 
nog de voorzichtigste. Dick van der Sar 
voorspelt vijf dagen en Kees de Jong 
en Wim van der Weerd denken dat er 

zelfs zeven respectievelijk acht dagen 
geschaatst kan worden op de prach-
tige baan van Pijnacker, waar ook een 
echte 400 meter uitgezet kan worden. 
Maar, dus ook als er geen enkele ijsdag 
te noteren is in de winter 23/24, dan 
nog gaan deze heren welgemoed door 
met hun werk. 

Delfgauw 
Half november vorig jaar waren we 
even te gast bij de IJsclub Voorwaarts 
in Delfgauw, ook stammend uit 1895. 
De baan werd op dat moment nog vol-
op begraasd door een aantal schapen 
die het bijna niet konden bij eten, zo 
veel gras stond er. Op een zaterdag-

morgen was het hele bestuur bijeen 
voor allerlei klusjes en om lopende 
zaken door te nemen. Onder de koffie 
was de stemming over de aanstaande 
winter optimistisch. Gerard Bitter en 
zijn collega’s rekenden er half novem-
ber helemaal op dat we een mooie 
ijswinter zouden krijgen en dat de 
prachtige baan van Delfgauw tussen 
de rijksweg en de woonwijk Emerald 
zou vollopen met honderden schaat-
sers van alle leeftijden. Dat beeld van 
een aantal jaren geleden zagen ze nog 
voor ogen en dat zal opnieuw realiteit 
worden. Aldus de dames en heren van 
de IJsclub Delfgauw. Kortom: gaat het 
ooit nog vriezen? Ja natuurlijk wel! 
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“ IJsmeesters voorspelden begin december 
een winter met meerdere ijsbaandagen!” 

Winter en zomer zijn de ‘ijsmeesters' van Pijnacker bezig met het baanonderhoud. 

Het bestuur van de IJsclub Delfgauw droomt van een gezellig volle baan  
met dartelende schaatsers. 
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Help jij vogels 
de winter door?

“Een paar stukjes hout en een handvol 
spijkers of schroefjes. Meer heb je 
eigenlijk niet nodig om iets leuks te 
knutselen voor in de tuin”, aldus voor-
zitter Rob Lohman van Hobbyclub De 
Doewat in Pijnacker. “Het beste kan je 
vurenhout gebruiken, in elk geval geen 

tuinhout omdat dat vaak geïmpreg-
neerd is en stoffen bevat die slecht zijn 
voor dieren. En wie heeft er niet nog 
een stukje hout over van een verbou-
wing? De kinderen hebben drie model-
len gemaakt die makkelijk te maken 
zijn: een insectenhotel, een appelhuis-
je en een houder voor een pinda-
kaaspotje. Het model is een voorstel, 
geef er vooral je eigen draai aan zodat 
het echt jouw werkstuk wordt. Als het 
af is kun je het hout beschilderen, maar 
gebruik dan wel watergedragen verf en 
geen verf op terpentinebasis want die 
bevat giftige stoffen.”

Appelhuisje
De basis van het huisje is de diameter 
van een appel: 7 à 8 cm. Een vuren-
houtenplankje van ongeveer 13 cm 
breed is een mooie afmeting. Met een 

hoogte van ongeveer 20 cm geeft dit 
een leuke verhouding. Een puntdakje 
met eventueel nog twee smalle stukjes 
hout erop laat het nog meer op een 
huisje lijken. Spijker deze vast. Het 
lastigste is het gat voor de appel. In 
dun hout kan dat met een figuurzaag 
uitgezaagd worden, voor dikker hout is 
een zogenaamde gatenzaag het han-
digste. Als alternatief (en de makkelijk-
ste aanpak) kan je van 4 houten balkjes 
een raamwerkje maken. Bevestig dat 
met spijkertjes of schroefjes op een 
stukje hout om te voorkomen 
dat het omvalt. Boor aan 
beide zijden een gaatje 
voor een pen (brei-
naald of saté prikker). 
Steek die dwars door 
de appel heen. Klaar!

Wat te doen met kinderen tijdens donkere middagen na schooltijd of lange 

winterzondagen? Waarom niet iets leuks knutselen waarmee je tegelijkertijd 

dieren helpt en gezellig samen bezig bent? Lees en kijk mee hoe je een  

insectenhotel of een appelhuisje maakt. En wat dacht je van een houder  

voor een pindakaaspotje voor vogels? De jeugdleden van Hobbyclub  

De Doewat doen het je voor. Veel plezier! 

Winterknutselen

TEKST:  JESSICA DAVILAR  FOTO’S:  MICHEL MAAT

“  In deze seizoenen is er minder natuurlijk  
voedsel beschikbaar, zoals insecten en zaden.”
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Winterknutselen

Insectenhotel
Gebruik een stukje van een (overgeble-
ven) vurenhouten balkje. De dikte van 
de balk moet minstens 10 cm zijn. De 

lengte van de balk en de breed-
te zijn niet van belang. 

Zaag er voor een leuk 
effect een punt aan 
zodat het op een huisje 
met een puntdak lijkt. 
Maak om alle types 

insecten aan te trekken 
een ruime sortering 

gaten tussen 2 millimeter en 
20 millimeter. De insecten hebben 

zo hun specifieke voorkeur:
•Solitaire bijen: 2 tot 9 mm
•Hommels: 10 tot 12 mm 
•Wespen: 10 tot 20 mm
•Spinnen: 2 tot 10 mm
•Vlinders: 2 tot 4 mm
Boor de gaten niet helemaal door het 
hout heen of bevestig na het boren 
een plankje aan de achterzijde om alle 
gaten in één keer af te sluiten. Voilá!

Houder pindakaaspotje
Het houdertje vergt wat meer knut-
selwerk. Gebruik voor de achterwand 
een plankje met een gaatje om het op 
te hangen aan de muur of schutting. 
Het dak bestaat uit twee stukjes hout 
groot genoeg om het potje daaron-
der droog te kunnen vastklemmen. 
Bijvoorbeeld ongeveer 15 cm bij 10 cm. 
Voor de onderkant gebruik je twee 
stukjes hout als onderkant, kleiner dan 
het dak en korter dan een open potje. 
In het voorbeeld ongeveer 6 cm bij 8 
cm. Eventueel nog een balkje als steun 
voor de vogels om er makkelijk uit te 
kunnen pikken.

Tip1 Bij het ophangen is het handig 
om het potje niet recht maar iets 
naar achteren te laten hangen 
door een klein blokje opvulhout te 
gebruiken. Dit voorkomt dat de pot 
uit de houder glijdt door te enthou-
siaste aanvallen van de vogels op de 
pindakaas.

Tip 2 Een schroefhaakje aan de 
voorzijde voorkomt dat de pot uit 
de houder glijdt. 

“ Vogels eten fruit het 
liefst in het najaar en 
de winter”

Enthousiast geworden en wil je vaker met je handen bezig zijn? Bij Hobby-
club De Doewat is op donderdagavond van 19.30 - 22.30 uur een groep waar 
volwassenen hun eigen project kunnen maken. Als je zelf materiaal mee-
neemt, staan de werkbanken en het gereedschap tot je beschikking. Niet 
voor eenmalig gebruik, een half jaar abonnement kan wel. Ook volwassenen 
die kinderen willen helpen zijn van harte welkom. Kennis niet vereist, wel 
geduld en de vaardigheid leuk met kinderen te kunnen omgaan. Meer info 
via www.dedoewat.nl. 



Voor de keuken 
om je leven 

Laan van Ambacht 13

2631 RJ Nootdorp

015 310 15 69

info@keukenstudiopaul.nl

www.keukenstudiopaul.nl

Het is jóuw leven. Dat je ook leeft in jóuw keuken. Die moet 

een lust voor het oog zijn. Maar vooral lekker om in te koken. 

Tafelen. Werken. Vieren. Luieren. Lezen. Experimenteren. Met 

1001 ingrediënten. Of less is more. Alleen. Met je gezin. Of met 

vrienden. Alles zoals jou dat het beste past. Daar bestaat geen 

standaard keuken voor. Wij schuiven daarom graag met je aan  

tafel. Voor een prettig gesprek. Met welkome tips en eye-openers. 

Waarmee jij doet wat je wilt. 
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